

# وعي الوالدين بحقوق الطفل الاجتماعية

إعداد الطالبة/ ندى حامد محمد اليوبي

المشرف على الرسالة/ د. نادية عبد العزيز حجازي

## المستخلص

تسعى هذه الدراسة إلى المساهمة في توضيق الفجوة بين الواقع الفعلي لحياة الطفل وبين المسئول عن تحقيق حقوقه التي نادى بها الشريعة الإسلامية والقوانين والمنظمات. من خلال دراسة وعي الوالدين بحقوق الطفل الاجتماعية، ويمكن تحديد موضوع الدراسة في تساؤل مؤداه "ما طبيعة وعي الوالدين بحقوق الطفل الاجتماعية؟"، وتهدف الدراسة إلى تحديد طبيعة وعي الوالدين لحق الطفل في الانتماء، وفي التعليم والتثقيف، وفي اللعب والترفيه، وفي الرعاية الصحية، وفي تكوين الصداقات السليمة، وفي حرية الرأي والتعبير، وفي الحماية. وإلى إبراز الفروق ذات الدلالة الإحصائية بين متوسط درجات أفراد الدراسة تبعاً لمتغيرات الدراسة العامة (الجنس والعمر والحالة الاجتماعية والدخل والمستوى الدراسي ونوع السكن، وقراءة الصحف، والمعرفة بالإعلان العالمي لحقوق الإنسان وحقوق الطفل)، وذلك بالنسبة لمحاور الدراسة. واستخدمت الباحثة المنهج الوصفي التحليلي القائم على المسح الاجتماعي، بطريقة العينة، كما تم اختيار مجتمع الدراسة من المعلمين والمعلمات التابعين لوزارة التربية والتعليم، بمدينة جدة، وبلغ العدد الكلي لعينة الدراسة (388)، (184) معلم و(204) معلمة. وتم سحب عينة الدراسة عن طريق العينة العشوائية العنقودية. ولقد توصلت الدراسة الراهنة إلى مجموعة من النتائج، ومن أبرزها أن لدى أفراد الدراسة وعي عالي بحقوق الطفل الاجتماعية. كما توصلت الدراسة إلى أنه لا يوجد فرق معنوي بين آراء مفردات العينة يعزى إلى اختلاف الجنس أو العمر أو الحالة الاجتماعية أو مستوى التعليم أو مستوى الدخل أو إلى اختلاف نوع السكن لمعظم محاور الدراسة (من حق الطفل في الانتماء، وفي التعليم والتثقيف، وفي اللعب والترفيه، وفي الرعاية الصحية، وفي تكوين الصداقات السليمة، وفي حرية الرأي والتعبير، وفي الحماية). وكان من أهم توصيات الدراسة حث منظمات المجتمع المدني على الاهتمام بحقوق الطفل الاجتماعية، ومتابعة تنفيذها. وحث جميع وسائل الإعلام المقروءة والمسموعة والمرئية على إعطاء حقوق الطفل الاجتماعية عناية أكبر.

# Parents' Consciousness of the Social Rights of the Child

Nada Hamid Al-Yobi

Supervisor\ D. Nadia Abdul Aziz Hegazi

## Abstract

This study seeks to contribute to narrow the gap between the real child's life and those who are responsible for achieving the child's rights, which are suppose to be applied as the Islamic law *Sharia* says and worldwide organizations. The study aims to determine the nature of Consciousness of parents for the child's rights of affiliation, Education, Entertainment, recreation, health care, and making friendship and social relationships, feeling free express, and safety, Highlight the differences with statistical significance between the average degrees of members of the study according to the variables of the general study (sex, age, marital status, income, and academic level and type of housing, and read the newspapers, and knowledge of the Universal Declaration of Human Rights and the Rights of the Child), With respect to the themes of the study. The researcher used the descriptive and analytical approaches based on social survey. The population of the study have been randomly cluster selected from the teachers of the Ministry of Education, Jeddah, the aggregate total number of study sample is (388), (184) teacher and (204) parameter. The most important results explained the study results that the study populations are on a high Consciousness level for the child's rights and social rights. And There is no significant differences between the point of views of the sample due to the difference in sex, age, marital status, education level, income level and to a different type of housing for the most of the themes of the study,( from the child's rights of affiliation, Education, Entertainment, recreation, health care, and making friendship and social relationships, feeling free express and,safety).The most important Recommendations: To urge the organizations of civil society to interest more on the social rights of the child and follow-up implementation.